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رئیس اداره ذخیره گاه زیســت کره میانکالــه، میانکاله را 
»بهشت پرندگان ایران« و گفت: مسئولان انتظامی، امنیتی 
و قضایی باید برخورد محکم تری با شکارچیان داشته باشند.
به گزارش ایسنا، چندین سال است در فصل ورود پرندگان 
مهاجر به میانکاله، شکارچیان به طمع شکار این پرندگان 
زیبا دســت به اسلحه می برند که یکی از گسترده ترین این 
حملات اوایل دی ماه ســال جاری رخ داد و۵۰ شــکارچی 
نقابدار وارد میانکاله شــدند ولی این بار قبل از رســیدن 
آنان به مقصد، محیط بانان وارد عمل شدند و تا توانستند 
پرندگان را از تیررس شــکارچیان فراری دادند. این تلاش 
محیط بانان باعث شد تیرهای شکارچیان به هدف ننشیند 
اما نگرانی محیط بانان از بازگشــت دوباره این شکارچیان 
نقابدار اســت.علی کلانه در گفتگو با ایسنا درباره حملات 
مکرر به این منطقه اظهار کرد: حضور شکارچیان غیرمجاز 
موضوعی است که به دلیل شرایط فرهنگی موجود نه تنها 
در میانکاله بلکه در ســایر مناطق نیز از گذشته به صورت 

غیرقانونی اتفاق می افتاده است.
وی به علت برجسته شدن آخرین مورد حمله به آشوراده 
در اوایل دی ماه اشــاره کرد و گفت: برجسته شدن آن به 
علت رفتار و تخلفات غیرمعمول شــکارچیان بوده اســت.
کلانه میانکاله را »بهشت پرندگان ایران« دانست و درباره 
این زیســتگاه توضیح داد: این زیســتگاه بی نظیر و نادر، 
بهترین زیســتگاه تالابی کشور اســت. حضور شکارچیان 
غیرمجاز به این شــکل اصلا برازنده مطقه نیســت و اگر 
نتوانیم منطقه را حفظ کنیم، تبعات آن قابل تصور نخواهد 
بود.رییس اداره ذخیره گاه زیست کره میانکاله درباره تلفات 
پرندگان این منطقه گفت: طی دو سال اخیر تلفاتی ناشی 
از شکارغیرمجاز پرندگان را نداشته ایم اما در سال گذشته 
نزدیک بــه ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار پرنده به علت مســمومیت 

ایجاد شــده در محیط آبی تلف شــدند که این مورد نیز 
محصول بی توجهی انســان ها اســت.کلانه بــا بیان اینکه 
رفتارهای هنجارشــکنانه تبعاتی را بــه دنبال دارد، گفت: 
ضمــن اینکه جمعیت پرنــدگان میانکاله در چند ســال 
اخیر نرخ نزولی داشــته است، اگر پرندگان مهاجر منطقه 
احســاس امنیت خود را برای شــرایط زیست در میانکاله 
از دســت دهند، منطقه را ترک می کنند.وی با اشــاره به 
انجــام اقدامات لازم جهت مقابله با شــکارچیان غیرمجاز 
توضیح داد: ما خــود می توانیم اقدامات محدودی را انجام 

دهیم اما توقع داریم مســئولان انتظامی، امنیتی و قضایی 
برخورد محکم تری با شــکارچیان داشته باشند و علاوه بر 
شــکارچیان سردســته آن ها را نیز دستگیر کنند. به نوعی 
اقدامات لازم در این زمینه از حوزه کاری ما خارج اســت 
و ما تنها در حد معمول می توانیم با شــکارچیان برخورد 
و آن ها را دستگیر کنیم.رییس اداره ذخیره گاه زیست کره 
میانکاله ادامه داد: حضور نابه هنگام ۱۵۰ شکارچی مسلح 
با صورت های پوشــیده و انجام رفتارهای وحشیانه مانند 
تیراندازی به ســمت پرندگان و محیط بانان اتفاقی اســت 

که نمی توان از محیط زیســت انتظار حل مشکل را داشت 
چراکه این حملات نوعی »شورش« است.

رسوب نمک در شبه جزیره میانکاله 
و خطر پراکنش ریزگردها

از سوی دیگر، مدیر سابق مرکز ملی مطالعات و تحقیقات 
دریای خزر، گفت: رســوبات نمکی روی ســالت مارش ها 
و پهنه های گلی شــبه جزیــره میانکاله خطــر پراکنش 
مــواد نمکی به صورت ریزگردها را در پی خواهد داشــت.
همایون خوشــروان در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه به 
دلیل کاهش باران، رســوبات نمکی روی سالت مارش ها و 
پهنه های گلی شــبه جزیره میانکاله نهشــت کرده است و 
اتفاقی جدیدی است که طی چند روز قبل رخ داده است، 
اظهار کرد: متاســفانه برودت هوا همراه با کاهش رطوبت 
نسبی، سبب کاهش رطوبت خاک در لایه های فوقانی شده 
و نمک های محلــول در زیر خاک به بالا آمده و رســوب 
کرده اند.وی با ابراز نگرانی از اینکه در صورت وزش بادهای 
تنــد، منجر به وقــوع پدیده ریزگرد می شــود، افزود: این 
اتفاق سبب افزایش شــوری خاک در اف های بالایی شده 

و گیاهان را از بین می برد.
ایــن محقق در امور دریای خزر بــا بیان اینکه این نگرانی 
وجود دارد که سرنوشت »گمیشان« گریبان گیر »میانکاله« 
شــده است، تصریح کرد: متاسفانه کاهش نزولات آسمانی 
ســبب این اتفاق در میانکاله شــده است.خوشروان گفت: 
حال، خطر ثانویه پراکنش مــواد نمکی به صورت ریزگرد 
در مواقع بادهای تند وجود دارد که ســبب تخریب محیط 
زیســت پیرامون خلیج گرگان و میانکاله خواهد شــد.وی 
خاطرنشــان کرد: این اتفاق چندی پیش در تالاب خشک 
شــده گمیشــان افتاد و اکنون این پدیده در میانکاله رخ 

داده است.

بحران گرد و غبار در کمین گلستان»شکارچیان« بلای جان »بهشت پرندگان ایران«
مدیرکل محیط زیست گلستان با تأکید بر اینکه زنگ خطر پدیده گرد و غبار در 
گلستان به صدا در آمد، گفت: ۱۰ درصد محدوده استان گلستان منشأ گردوغبار 
و فرسایش بادی است.محمدرضا کنعانی در همایش متمرکز نخبگان  اندیشه ورز 
بسیج استان گلستان اظهار کرد: همیشه یکی از چالش های ما در محیط زیست 
وقوع حریق در مناطق جنگلی و حفاظت شده بود که سپاه با ورود به این موضوع، 
خدمات ارزشــمندی را به محیط زیست ارائه کرد.وی با بیان اینکه سپاه و بسیج 
پشتوانه محیط زیست هستند، افزود: پارک ملی گلستان که در ۳۰۹ منطقه تحت 
مدیریت سازمان محیط زیست واقع است یکی از مهم ترین چالش های آن وقوع 
حریق اســت که برای حل این مشکل نیز ســپاه وارد شده و با تشکیل قرارگاه 
داخلی و سناریونویسی و حضور میدانی هنگام حریق با هدف پیشگیری و مقابله 
به کمک ما آمد.مدیرکل محیط زیســت گلستان با اشاره به اینکه طی سال های 
اخیر از ظرفیت نیروهای بســیج در قالب دیده بان آتش استفاده می کنیم، بیان 
کرد: گردوغبار یکی دیگر از چالش های گلستان است که بر رضایتمندی، زندگی 
و معیشــت مردم، حوزه کشاورزی و باغبانی تأثیر دارد.کنعانی با تأکید بر اینکه 
زنگ خطر گردوغبار در اســتان گلســتان به صدا در آمده است، یادآور شد: اگر 
امروز نســبت به کنترل ریزگرد اهتمام جدی نداشته باشیم مانند آب تبدیل به 
بحران می شود.وی متذکر شد: تکالیف دستگاه ها در حوزه ریزگرد مشخص است 
اما همیشــه با یک حلقه مفقوده به نام هیئت های اندیشه ورز مواجه بودیم که با 
راهبری بسیج، هیئت اندیشه ورز با اعضای کاملًا علمی و تخصصی برای پیشگیری 
و مقابله با پدیده های محیط زیســت از جمله ریزگرد تشــکیل شــد.مدیرکل 
محیط زیست گلستان گفت: اعضای هیئت اندیشه ورز بسیج برای کنترل پدیده 
گردوغبار کاملًا علمی و اجرایی هستند و اساتید تراز اول و کارشناسان متخصص 
دســتگاه های اجرایی با نگاه بسیجی و حل مسئله به موضوع ریزگرد ورود پیدا 
کردند.کنعانی با اشــاره به اینکه سازمان محیط زیست به عنوان دبیرخانه پدیده 
گردوغبار، مطالعات لازم برای منشأیابی داخلی و خارجی این پدیده را انجام داد، 
تصریح کرد: در استان گلستان هیئت اندیشه ورز نظارت بر انجام مطالعه و صحت 
ســنجی آن را برعهده گرفت.به گفته وی، ۱۰ درصد محدوده اســتان گلستان 
منشأ گردوغبار و فرسایش بادی اســت، بر اساس مطالعات منشأیابی خارجی، 
کشورهای واقع شده در شمال شــرقی ایران منشأ خارجی گردوغبار هستند و 
بیشترین تمرکز آن نیز در صحرای قره قوم است.مدیرکل محیط زیست گلستان 
با بیان اینکه ۵۴ برابر محدوده اســتان گلستان منشأ خارجی گردوغبار داریم، 
ابراز داشــت: برای مدیریت منشــأ داخلی گردوغبار اقدامات لازم در حال انجام 
است و هیئت اندیشــه ورز به عنوان بازوی فکری و اجرایی در کنار دستگاه های 
اجرایی است اما برای کنترل منشأ خارجی، گلستان نمی تواند اقدامی انجام دهد 
و باید اقدام مشترک بین ما و کشورهای واقع در شمال شرق برای مدیریت منشأ 
خارجی گردوغبار اتفاق بیفتد.کنعانی با بیان اینکه استان های سمنان و خراسان 
شمالی نیز برای گلستان منشأ خارجی گردوغبار محسوب می شوند، خاطرنشان 
کرد: یکی دیگر از علل بروز پدیده گردوغبار در گلســتان خشــک شدن تالاب 
گمیشان است، ســه هزار هکتار از اراضی در گمیشان شدت غبارخیزی زیادی 

دارد و براساس اولویت اقدامات، منابع و توان خود را در این منطقه قرار دادیم.

آب شرب ۴۴ روستای هشترود مشکل کلرزنی دارد
فرماندار هشترود گفت: متاسفانه کلر زنی آب شرب ۴۴ روستای هشترود آنچنان 
که باید به صورت صحیح انجام نمی پذیرد و ادارات متولی باید در راستای بهبود 
وضعیت اقدامات خود را بروز رسانی کنند تا اهالی این روستاها با مشکل مواجه 
نشــوند و نباید هیچ روستایی بدون مخزن آب باشد.علیرضا توری، دوشنبه، ۱۰ 
بهمن ماه، در جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت زنان و خانواده 
که در ســالن اجتماعات فرمانداری برگزار شد، خاطر نشان کرد: سلامت مردم 
اولویت اول ما است و ما نباید در مورد آب به روستای تحت پوشش و غیر پوشش 
دامن بزنیم چرا که اگر آب آلوده باشــد هزینه درمان بالا خواهد رفت و مردم با 
مشــکلات متعددی روبرو خواهند شد.به گزارش ایســنا، وی اظهار کرد: ادارات 
متولی سلامت آب باید به وظایف خود عمل کنند تا مردم بتوانند از آب آشامیدنی 
سالم استفاده کنند و در این مورد هیچ گونه بهانه و کم کاری مورد قبول نخواهد 
بود.وی افزود: برای مقابله با آســیب های اجتماعی، به خصوص خشونت بر علیه 
زنان باید راهکار ارائه کرد و راه حل های مناسبی برای کاهش خشونت ها به کار 
گرفت تا کانون خانواده با ندانم کاری بعضی ها از هم نپاشــد و این مهم، نیازمند 
آموزش های همه جانبه برای خانواده ها از طرف ادارات متولی است.توری یادآور 
شد: همه ادارات موظف هستند در جهت بالا بردن نشاط اجتماعی و حل مسائل 
و مشکلات مردم به صورت شبانه روزی تلاش کنند تا هیچ کسی در بروکراسی 

زائد اداری گرفتار نشود.

بارش برف و باران از امروز در قزوین شدت می گیرد

کارشــناس هواشناسی اســتان قزوین گفت: از امروزتا ظهر فردا میزان و شدت 
بارش ها که به صورت برف و باران اســت، برای تمام استان قابل ملاحظه خواهد 
بود.مریم بهروزی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در قزوین با اشاره به آخرین وضعیت 
جوی اســتان گفت: بارش که بامداد دیروز صورت گرفت در نواحی سردســیر و 
ارتفاعات به صورت برف بود و 8 ســانتی متر در آوج و ۵ ســانتی متر در کوهین 
به ثبت رســید، همچنین ۴ میلی متر باران هم در قزوین ثبت شد.کارشــناس 
هواشناسی استان قزوین ادامه داد: برای امروز تا ظهر فردا با ورود سامانه بارشی، 
بارش برف و باران تمام اســتان را دربرمی گیرد.وی عنوان کرد: برای گردنه ها و 
نواحی مرتفع پدیده کولاک پیش بینی شــده، همچنین احتمال انسداد راه های 

روستایی، کاهش دید افقی و لغزندگی جاده ها را هم پیش رو داریم.

اخبار کوتاه

رئیس اداره بهداشت و مدیریت بیماری های دامی اداره کل 
دامپزشکی خراسان رضوی با بیان اینکه تعداد کانون هاری 
نسبت به سنوات گذشــته در استان افزایش داشته، گفت: 
مهم ترین علت آن افزایش جمعیت سگ های بدون صاحب 
اســت. این افزایش تنها مربوط به اســتان نبوده و در کل 
کشــور نیز دیده می شــود.محمدرضا بهروزیان شریف در 
گفت وگو با ایسنا در خصوص وضعیت شیوع بیماری هاری 
در اســتان اظهار کرد: هاری بیماری مشــترکی اســت که 
بهداشــت عمومی را تهدید می کند و از این جهت اهمیت 
دارد. اقدامات صورت گرفته برای کنترل این بیماری شامل 
واکسیناســیون ســگ های صاحب دار بوده است. از ابتدای 
ســال تاکنون حدود ۷۰۱ هزار قلاده سگ واکسینه شده و 
پیش بینی مان این است که تا پایان سال این جمعیت به ۹۰ 

هزار قلاده برسد.رئیس اداره بهداشت و مدیریت بیماری های 
دامی اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی با اشاره به اینکه 
ما مواردی از آزمایش مثبت هاری در وحوش مانند شــغال، 
گــرگ و روباه ثبت کرده ایم، بیان کرد: علت اصلی آن، این 
اســت که بتوانیم بیماری را در سگ های صاحب دار مرتفع 
کرده و به کنترل جمعیت سگ های بدون صاحب بپردازیم. 
در حــال حاضر ســتادی تحت عنــوان »کنترل جمعیت 
سگ های بدون صاحب« وجود دارد که فعالیت هایی مانند 
کنترل جمعیت ســگ ها را انجام می دهد اما عملکرد آن به 
نســبت ایده آلی که در نظر داریم، فاصلــه دارد.وی درباره 
واکسیناســیون دامی برای کنترل بیماری تب برفکی نیز 
عنوان کرد: تب برفکی یکی از بیماری های مسری در صنعت 
دامپروری است که بهداشت عمومی را تهدید نمی کند. تب 

برفکی باعث ایجاد زخم در دهان، سم و پستان دام می شود 
و حیوان به دلیل این زخم ها نمی تواند به خوبی تغذیه کرده 
و نهایتا این امر منجر به کاهش شــیر و کاهش وزن حیوان 
می شود. این بیماری به دلیل شیوع بالا در صنعت دامپروری 

دارای اهمیت است.
بهروزیان شــریف با بیان اینکه اخیرا یک مورد مثبت تب 
برفکی در تپه ســلام مشهد مشاهده شده، افزود: با توجه به 
اینکه تپه سلام یکی از مناطق پرورش دام به صورت متراکم 
است، بسیار اهمیت داشت که کانون مربوطه را مهار کنیم. 
در همین راســتا اکیپ ها در این منطقه مســتقر شدند و 
واکسیناسیون نیز انجام شــد. زمانی که واکسیناسیون در 
یک منطقه کانونی انجام می شــود، باید فرایند آن در یک 
شعاع ســه کیلومتری انجام شــود.رئیس اداره بهداشت و 

مدیریت بیماری های دامی اداره کل دامپزشــکی خراسان 
رضوی تصریح کرد: البته دام های درگیر به واکســن نیازی 
ندارند اما دام های دیگر باید واکســینه شوند.برای مقابله با 
بیماری هاری باید در کنار واکسیناسیون به کنترل جمعیت 
ســگ های بدون صاحب توجه شود تا بتوان این بیماری را 

مهار کرد.
وی افــزود: اخیرا پدیــده ای به وجود آمده کــه عده ای از 
دوســتداران حیوانات قصد دارند به سگ های حاشیه شهر 
کمک کنند و به آن ها غذا می دهند. این رفتار باعث می شود 
که جمعیت این سگ ها افزایش پیدا کند و با این کار تعادل 
طبیعت از بین می رود و باعث می شود که جمعیت سگ های 
بدون صاحب افزایش پیدا کند. بنابراین واکسیناسیون برای 

کنترل بیماری شرط لازم است اما کافی نیست.

با زلزله ای که هشــتم بهمن ماه ۱۴۰۱ در شهرستان خوی 
آذربایجان غربی رخ داد، مردم با توجه به ســرمای منطقه 
و پــس لرزه های پی درپی به شــدت نگرانند. در این زلزله 
همچنین منازل زیادی از این شهرســتان تخریب شده که 
نیازمند بازسازی هستند.به گزارش ایلنا، زلزله ۵.۹ ریشتری 
که در عمق ۷ کیلومتری زمین و در 6 کیلومتری خوی رخ 
داد حجم بالای تخریب منازل و ساختمان ها را در شهرستان 
خوی در این زمستان ســرد به وجود آورد.یک فعال مدنی 
در ایــن باره به خبرنگار ایلنا، گفــت: این زمین لرزه تقریبا 
نزدیک شهرســتان خوی رخ داد که قسمت اعظمی از این 
شهرستان دچار خسارت شد و خانه ها بین ۲۰ الی 8۰ درصد 
تخریب شدند. حدودا 8۰ درصد مردم آواره شدند و حدودا 
۴۰ درصد جمعیت شهرستان به شهرهای همجوار از جمله 
ارومیه، تبریز، ماکو و مرند در خانه اقوام و بســتگان و یا در 
مســاجدی که در اختیارشان قرار دادند اسکان یافتند.جواد 
نجارپور ادامه داد: امداد رسانی در حال انجام و چادرها پشت 
ســر هم با تریلی در حال وارد شدن به منطقه هستند. ولی 
به علت هوای بسیار سرد و همچنین بارش هرازگاهی برف 
و پس لرزه های پی درپی مردم به شدت استرس دارند.نچار 

پور ادامه داد: چادرهای زیادی به منطقه ارسال می شود اما 
به دلیل عدم مدیریت بین مردم درگیری پیش می آید. ابتدا 
مردم صف می کشــند و کار توزیع چادر خوب پیش می رود 
ولی همین که صف به آخر می رسد کاملا نظم به هم خورده 
و بین زلزله زدگان دعوا رخ می دهد.وی گفت: در حال حاضر 
۲۱ کمپ در شهرستان خوی برپا شده و قرار است تعدادشان 
را افزایش بدهند و چادرها را به صورت انفرادی در بین زلزله 
زدگان توزیع نکنند. داخل کمپ ها مشکل برق وجود ندارد 
و بخاری برقی داخل چادرها گذاشــته اند اما چادرهایی که 
مردم در محله ها و در داخل منازل ویلایی شان برپا کرده اند 
بــه دلیل عدم برق برای گرم کردن شــان مجبور شــده اند 
آتش روشــن کنند.وی عنوان کرد: اقلام غذایی هم اینجا از 
خواســته های ضروری مردم است و در سطح شهر باید کلی 
بگردیم تا مغازه ای را پیدا و مواد غذایی مورد نیازمان را تهیه 
کنیم. چرا که اکثر مغازه ها یا تخریب و یا تعطیل هســتند. 
البته هلال احمر اقلام غذایی توزیع می کند اما بیش از ۲6۰ 
هزار نفر تحت تاثیر این زلزله قرار گرفته  و بیش از ۷۰ روستا 
بالای 6۰ درصد تخریب شده اند. حتی در شهر خوی بعضی 
از خانه ها کاملا تخریب شــده اند. منطقه ای در شهر فیرورق 

که از توابع شهرستان خوی است خانه ها صد درصد تخریب 
شــده اند. نجارپور ادامه داد: وسایل گرمایشی از جمله پتو، 
بخاری و چادر از شــهرهای همجوار از جمله تبریز، ارومیه، 
ماکو، مرند و سلماس برای شهرستان خوی ارسال می  شود 
و کمک های مردمی هم مدام در حال ارســال است. اما این 
امداد رسانی ها و کمک ها متاسفانه سازماندهی نشده اند. مثلا 
یک شنبه شب ۷ کامیون کمک های مردمی از تبریز ارسال 
شده بود اما به دست مردمی که واقعا نیازمند بودند نرسید. 
این کمک ها حتما باید سازماندهی شوند. این فعال اجتماعی 
اضافــه کرد: تاکنون بیش از 6۰ الــی ۷۰ پس لرزه هم که 
تعدادی از آنها بالای چهار ریشــتر بوده و در عمق کمی هم 
از زمین رخ داده است و باعث ترس مردم و همچنین باعث 
می شود منازلی که ۳۰ الی ۴۰ درصد آسیب دیده اند بیشتر 
تخریب و میزان تخریب شــان به بیش از ۷۰ الی 8۰ درصد 
برســد و احتمال ریزش خانه هم وجــود دارد. در ادامه نیز 
مدیرعامل جمیت هلال احمر استان آذربایجان غربی هم به 
ایلنا، گفت: در شهرستان خوی به زلزله زدگان دیگر به هیچ 
عنوان چادر به صورت انفرادی توزیع نمی کنیم. کمپ هایی 
ایجاد کرده ایم که در داخل چادرهــا امکانات اولیه زندگی 

از جمله موکت، بخاری برقی، پتو و بســته های مواد غذایی 
نیز در بین زلزله زدگان توســط نیروی های جمعیت هلال 
احمر توزیع می شــود.حمید محبوبــی ادامه داد: همچنین 
در بین زلزله زدگان روســتایی هم چادر، بخاری برقی و در 
برخی مناطق هم چراغ والر، پتو و بســته های غذایی توزیع 
شــده اســت. این روند همچنان ادامه دارد و تا آخرین نفر 
را امداد رســانی خواهیم کرد. امــا باز هم تاکید می کنم در 
شــهر خوی به هیچ عنوان چادر به صــورت انفرادی توزیع 
نمی کنیم و ناچاریم برای مدیریت شرایط به وجود آمده در 
مناطق متعدد شهر خوی کمپ هایی با امکانات رفاهی ایجاد 
کنیم. وی عنوان کرد: تاکنون در شهر خوی ۳۰ کمپ برای 
زلزلــه زدگان ایجاد کرده ایم و تا عصر امــروز این تعداد به 
۵۰ کمــپ افزایش خواهند یافت. این کمپ ها در مدارس و  
ورزشگاه هایی که در اختیار ما قرار می دهند دایر می شوند.
محبوبی ادامه داد: تنها موضوعی که روند امدادرســانی ما 
را کاهش می دهند درخواســت زلزله زدگان برای چادر به 
صورت انفرادی است که این کار امکان پذیر نیست.  از زلزله 
زدگان عزیز خواهشمندیم که با ما همکاری کنند که بتوانیم 

به بهترین نحو به آنها امدادرسانی کنیم.  

رئیس دانشــگاه فرهنگیان فارس گفت: در حال حاضر با کمبود چند ده هزار 
معلم در فارس مواجه هستیم و در عین حال برای افزایش پذیرش معلم دانشجو 
با کمبود فضا مواجه هستیم.به گزارش ایلنا، کوروش زارع شیبانی با بیان اینکه 
پرورش باید بر آموزش ارجحیت داشته باشد، اما تقریبا همه مدارس ما آموزش 
محور هســتند، افزود: به نظر می رسد توجهی که باید به تربیت معلم نمی شود 
و در حــال حاضر خلا گفتمان تربیت معلم وجود دارد.وی ادامه داد: مدارس ما 
رویکرد شــان آموزش محور است و باید به ســمتی رود که پرورش در اولویت 
قرار گیرد.زارع شیبانی با بیان اینکه در کشورهای توسعه یافته دنیا هزینه برای 
تربیت معلم را ســرمایه گذاری می دانند که از آسیب های اجتماعی جلوگیری 
می کند، افزود: این نگاه در کشور ما متاسفانه در بسیاری از اوقات به فراموشی 
سپرده می شــود و مورد غفلت قرار می گیرد.رئیس دانشگاه فرهنگیان فارس 
گفت:  سال ۹6  بی توجهی زیادی به تربیت معلم انجام گرفت و زمانی که ۱۳ 
میلیون دانش آموز داشــتیم ، تنها ۳ هزار دانشجو معلم را پذیرش کردند. وی 
تصریح کرد: ســیر نزولی دانشجو معلم به نحوی بود که رهبری خودشان ورود 
کردنــد و تاکید کردند برای تربیت معلمان حرفه ای باید دانشــگاه فرهنگیان 
توسعه یابد.زارع شیبانی بیان کرد:  در مقاطع مختلف و سایر رشته ها و بیشتر 
معلم دبســتان با کمبود مواجه هستیم. رئیس دانشگاه فرهنگیان فارس ادامه 
داد: سالانه ۱۱۰۰ تا ۱۴۰۰ دانشجو معلم باید پذیرش کنیم و به خاطر فقر فضا 
مشــکل داریم. وی اظهار داشت: دانش آموزان برای ورود به دانشگاه فرهنگیان 
بسیار مشتاق هســتند و با رتبه های خوبی وارد این دانشگاه می شوند و برخی 
هم بــا رتبه های بالا باز می مانند.زارع شــیبانی از اردوهای جهاد معلمی برای 
حاشیه شیراز و مناطق محروم خبرداد.وی ادامه داد: ارزیابی که اخیرا از دانشگاه 
فرهنگیان شده فارس در رتبه ۲۰ قرار دارد و نسبت به سال گذشته ارتقا یافته 
و رتبــه 8 را دارد و در برنامه مان رتبه اول تا ســوم را مــد نظر قرار داده ایم.
وی ادامــه داد: چون خیلی بحران کمبود معلم وجود داشــت ورودی های ۹8 
را به مدارس فرستادیم همزمان هم دانشجو و هم معلمند. رئیس اداره نظارت 

ارزیابی و تضمین کیفیت دانشگاه فرهنگیان فارس نیز گفت: ۱۹ رشته را دارد 
که در فارس ۱۱ رشــته در پردیس دختران و ۱۲ رشــته در پردیس برادران 
اســت. عبدالخالق فلاحی با بیان اینکه ۵ هزار و ۲۱۲ نفر دانشــجو داریم که 
۳ هزار و 8۲ پســر و ۲ هزار و ۱۳۰ نفر دختر هســتند، اضافه کرد: ۴ رشــته 
کارشناسی ارشد، در حال حاضر ۵۱ هیات علمی داریم که ۳۱ نفر برای پسران 
و ۲۰ هیات علمی از خواهران هســتند.وی گفت: قرار است تعداد هیات علمی 
دانشگاه فرهنگیان افزایش یابد و کسانی که پذیرفته می شوند استخدام رسمی 
آزمایشــی و بعد رسمی می شوند.فلاحی از آغاز فعالیت ساخت دانشگاه جامع 
اســتان فارس است خبرداد و افزود: در خال حاضر ۴مرکز در شیراز و دو مرکز 

در کازرون و اقلید داریم.

بیش از یک دهه از وضع بحرانی خشکسالی، ریزگرد و عدم حیات زیست مندان 
هشت تالاب مهم و شناخته شده فارس می گذرد و تنها راه بازگشت حیات موقت 
به این تالاب ها بارش های زمستانی است.به گزارش ایلنا، بارش هایی که در طول 
یکســال به حدی از میزان آن کاسته می شــود که حتی تامین آب شرب پشت 
ســدها نیز به ســختی امکان می پذیرد و در برخی از سال ها نیز مانند سالجاری 
بارش های نسبتا خوب جان دوباره ای به تالاب ها می دهد.در این میان که آبگیری 
سطحی به واسطه بارش ها برای برخی از تالاب ها رقم می خورد شاهد هستیم که 
چندین تالاب با تغییرات و دستکاری گسترده ای که در حریم آن ها صورت گرفته 

است از این موضوع بی بهره هستند.
در این گزارش به بررسی رهاسازی حقابه بختگان و وضع کلی تالاب های استان 
در گفتگو با »ســیروس زارع« فعال زیســت محیطی و دبیر بین المللی احیای 
تالاب کمجان می پردازیم. وی در ابتدا با اشــاره به اینکه تالاب های اســتان به 
دلیل بارندگی ها در راستای جبران آسیب های ناشی از ضعف مدیریت آبی نسبتا 
شــرایط مناسبی دارند، عنوان می کند: با این وجود نمی توان گفت که خطرات و 
مشکلات تالاب ها حل شده است اما وضع مناسبی نسبت به دیگر استان ها داریم 
درعین اینکه در نیمه شــمالی کشور 6 استان وضع بارندگی خوبی نداشتند اما 
فارس دریافت های آبی خوبی داشــته و میزان بارش ها بیشتر از میانگین بوده و 
نسبت به سال گذشته بارش ها درصد قابل توجهی افزایش داشته است.وی عنوان 
کرد: احساس نیاز آبی بختگان به حقابه در زمان زادآوری فلامینگوها است. پروژه 
رهاســازی حقابه تالاب بختگان با رهاســازی ۱۰۰ میلیون متر مکعب آب رقم 
خورد و این دومین بار اســت که بختگان به حقابه ای هرچند از دید کارشناسان 
جزئی و ناکافی دســت می یابد.زارع با بیان اینکــه در تالاب بختگان با توجه به 
بارش ها نمی توان گفت که آبگیری خوبی در تالاب ها شــده است، ابراز می کند: 
هرچند حقابه زیســتی رها شده نیاز بختگان را تامین نمی کند و بسیار کم است 
و متناســب با ظرفیت و وضع بختگان نیســت اما امیدوار کننده است.این فعال 
زیست محیطی با اشاره به اینکه انتظار می رود دستگاه های متولی آب و مجموعه 
مســئولان استانی نســبت به حقابه بختگان تجدیدنظر کنند و متناسب با نیاز 
زیستگاه رهاســازی را انجام دهند، خاطرنشان می کند: نوبت اول رهاسازی آغاز 
شــده و چندروزی است رودخانه باز است و به ورودی بختگان از محل طشک و 
بختگان رسیده و انتظار می رود این حداقل آب، کمی لایه های سطحی را مرطوب 
کند و با توجه به بارش ها فرصتی به بختگان دهد.زارع ادامه می دهد: اساس و نیاز 
آبی بختگان در زمان زادآوری اســت، زمانی که فلامینگوها تخمگذاری می کنند 
و در نمکزار گیر می افتند لذا مسئولان باید تلاش کنند تا آسیب ها بیشتر از این 

نشود و مانند سال های قبل شاهد فاجعه مرگ فلامینگوها در بختگان نباشیم.
به گفته وی نیاز است رطوبت مورد نیاز را در اواخر خردادماه برای بختگان تامین 
کنیم و این امر حساســیت موضوع را بالا می برد و آن زمان که آســیب وارد و 

انتقادات زیادی شنیده می شود، افراد واکنش نشان می دهند.
زارع با بیان اینکه حداقل نیاز آبی تالاب طشــک، بختگان و کمجان در شرایط 
نرمال مثل ســالجاری بیــش از ۳۵۰ تا ۴۰۰ میلیون مترمکعب اســت که باید 

دستگاه های متولی آن را تامین کنند، یادآور می شود: درحال حاضر ۱۰۰ میلیون 
مترمکعب توافق شــده است که معادل یک چهارم نیاز آبی بختگان است و برای 
پایداری و تعادل بخشی زیستگاه کافی نیست و با این حقابه شکنندگی زیستگاه 

باقی است.
این کنشگر محیط زیست درباره وضع تالاب کمجان نیز می گوید: با اولین بارش 
سال جاری آبگیری شروع شده و در حال حاضر وضع تالاب عالی است که نتیجه 
یک اقدام موفقیت آمیز خودجوش جامعه محلی بوده که قابل مشــاهده است و 
تالاب کاملا آبگیری شــده است.زارع با اشــاره به اینکه وضع حفاظت از تالاب 
کمجان در این فصل که پرندگان مهاجر بیشتر می شود باید دنبال شود و حقوق 
طبیعی تالاب در معادلات سازمان آب بگنجد، تصریح می کند: نیاز آبی کمجان 

باید تامین شود و براساس این نیاز آبی حقابه برسد.
زارع درخصوص دو تالاب ارژن و پریشــان نیز با اشــاره به اینکه در این بارش ها 
حجم روان آب هایی که وارد سطح دریاچه شده نتوانسته است زیستگاه را نجات 
دهد، بیان می کند: در این حوزه هنوز شــاهد آبگیری درخوری نیســتیم و لازم 
است که در مدیریت منابع آب در این حوزه بویژه استفاده از آب های زیر سطحی 
و کنتور گذاری در قالب مدیریت برای برگرداندن تراز مثبت آب های زیرسطحی 
انجام شود تا به روان آب ها در سال های پربارش کمک کند که زیستگاه به سمت 
احیا برود.به گفته وی در خصوص تالاب ارژن هنوز شــانس بیشتری وجود دارد 
و این به دلیل آب هایی اســت که به سمت دریاچه می آید. به خصوص آب های ۵ 
لوله که وارد می شود و حجم قابل توجهی هم است لذا باید بر روی مدیریت بستر 
هم کار کرد.این فعال زیســت محیطی با اشاره به اینکه در خصوص تالاب کافتر 
نیز بارش ها و برف گیری منطقه کمک کننده اســت اما تمام مسیرهای منتهی 
به دریاچه تغییر کاربری داده اند، ابراز می کند: در این منطقه اراضی کشــاورزی 
توسعه پیدا کرده و چاه های بی رویه ای حفر و دستخوش دستکاری انسانی شده 
اســت. در نتیجه این تالاب آب کافی دریافت نمی کند و خیلی نمی شود امیدوار 

بود.
این فعال زیست محیطی با بیان اینکه وضع تالاب مهارلو به دلیل ورود روان آب ها 
و بارش های قابل توجهی که داشــته، امیدوار کننده است، بیان می کند: مهارلو 
دریاچه آســیب پذیر و آلوده است که در کنار کلانشهر شیراز قرار دارد و نیازمند 
توجه ویژه است.زارع با بیان اینکه شهرک های اطراف مانند کفترک، مهارلو و… 
در حوالی دریاچه مسکونی شده است و به همین دلیل آلودگی صنعتی و فاضلاب 
خانگی وارد دریاچه می شــود، ابراز می کند: مهارلو وضع مناسبی ندارد و باید به 
و آن توجه ویژه شــود و حساســیت بالایی که باید نسبت به مهارلو نشان دهیم 
این است که کماکان خطر ایجاد مانع در مسیر سرچشمه رودخانه خشک وجود 
دارد که مبادا ســازه ای ایجاد و باعث تاخیر و مانع ورود آب در فصول بارشی به 
رودخانه شود.وی با اشاره به اینکه حفر چاه ها در اطراف مهارلو می تواند زیر سطح 
دریاچه را خالی کند کما اینکه در بخش شــمالی دریاچه مهارلو شکاف هایی به 
وجود آمده است، خاطرنشان می کند: حفره هایی در بستر مهارلو ایجاد شده که 
آب دریاچه به آن نفوذ می کند و ضروری است علت آن ریشه یابی شود.زارع در 

خصــوص تالاب هفت برم نیز می گوید: این تالاب ورودی خوبی داشــته؛ تقریبا 
ســطح برم تاحدودی بالا آمده اســت اما این تالاب هم احتیاج به مدیریت ویژه 
دارد و نظارت برساخت و ســازها کاملا الزامی است تا اجازه دستکاری حرایم و 
حفر چاه در محدوده آن ها داده نشــود و در کل این زیستگاه احتیاج به مدیریت 
دارد.این کنشگر محیط زیست با اشاره به اینکه وضع تالاب ها عموما در سالجاری 
به مراتب بهتر از سال های گذشته است، یادآور می شود: اما آبگیری لازم صورت 
نگرفته است و کماکان به جز کمجان که هر سال به واسطه اقدامات خودجوش 
آبگیری می شــود تالابی که کامل آبگیری شــده باشد را در فارس نداریم و امید 

است ادامه فصل بارشی وضع موجود را بهبود ببخشد.

افزایش تعداد کانون بیماری  هاری در خراسان رضوی

در توزیع چادرهای  زلزله زدگان مدیریتی وجود ندارد

نگرانی زلزله زدگان خوی از ادامه سرما و پس لرزه ها 

کمبود ۱۰ هزار معلم در استان فارس

چشم ۸ تالاب فارس به آسمان دوخته شده

بارش ها نتوانست کمکی به ارژن و پریشان کند


